

## Expert Seminar on the Right to Life 11-13 May 2016, Geneva Academy of International Humanitarian Law and Human Rights

On 11 to 13 May 2016, the Geneva Academy of International Humanitarian Law and Human Rights and the Institute for International and Comparative Law in Africa (University of Pretoria) hosted an expert seminar on the right to life, under the auspices of the UN Special Rapporteur on extrajudicial, summary or arbitrary executions, Professor Christof Heyns and the Geneva Academy's Human Rights Chair, Dr. Nils Melzer. Participants included academics, governmental officials, members of international organizations and NGOs, as well as practitioners.

The seminar brought together leading experts from around the world, including from regional human rights systems, to address current developments and key issues related to the right to life, such as its regulation in armed conflicts situations as well as in the context of law enforcement, the role of investigations in the protection of the right to life, the issue of new weapons technologies, mandatory death penalty and the responsibility of non-state actors. The intersections between sustainable development goals and violence reduction, as well as economic, social and cultural rights as component of the right to life were also discussed.

The seminar, in addition, offered a platform for comments to the Draft General Comment N°36 on the right to life of the Human Rights Committee. In that context, a High Level Panel, open to a wider audience, was also organized to discuss emerging general comments on the right to life in different regional contexts, in particular in the African Commission of Human and Peoples' rights and the Inter-American Commission on Human Rights.

The high level of expertise of the different participants allowed for rich discussions and the seminar concluded by offering perspectives of further analytical developments on this fundamental human right.

\*\*\*\*\*

L'Académie de droit international humanitaire et de droits humains à Genève a organisé du 11 au 13 mai 2016, un séminaire d'experts sur le droit à la vie, sous les auspices du Rapporteur Spécial des Nations Unies sur les exécutions extrajudiciaires, sommaires ou arbitraires, Professeur Christof Heyns et auquel ont participé des experts académiques, gouvernementaux, membres d'organisations internationales et ONG, ainsi que des praticiens.

L'objectif principal du séminaire était de discuter des aspects centraux du droit à la vie, tels que sa régulation en temps de conflits armés ou des contextes de maintien de l'ordre public, la question des nouvelles technologies en matière d'armement, les sanctions de peine de mort obligatoire et la responsabilité des acteurs non-étatiques. En outre, les intersections entre le développement durable et la réduction de la violence, ainsi que les droits économiques, sociaux et culturels comme éléments du droit à la vie ont été abordés.

Le séminaire a également pu offrir une plateforme de discussions du Projet d'Observation Générale n°36 sur le droit à la vie du Comité des droits de l'homme. Dans ce cadre, un Panel de haut niveau, ouvert à un public plus large, a aussi été organisé afin de discuter des commentaires émergents sur le droit à la vie dans différents contextes régionaux, notamment au sein de la Commission africaine pour les droits de l'homme et des peuples et la Commission inter-américaine des droits de l'homme.

Le haut niveau d'expertise des participants a permis des discussions riches et le séminaire s'est conclu en offrant de nouvelles perspectives de réflexion autour de ce droit fondamental.